
COMMUNIQUE DE PRESSE

Pour diffusion immédiate

Pour un rôle croissant des femmes dans la résolution des conflits en Afrique de l'Ouest

Dakar, le 7 octobre 2011 – L'atelier régional de formation aux techniques de médiation destinées à 32 femmes Leaders de la société civile en Afrique de l'Ouest s'est clôturé vendredi. Cette formation en trois volets vise à renforcer les capacités de femmes de la région de la Communauté Economique des Etats de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO) dans les techniques de médiation, de plaidoyer, de négociation et de mise en œuvre des accords de paix.

« Cette formation a pour vocation d'aiguiser les connaissances et les compétences des participantes pour qu'elles puissent intégrer davantage de processus de médiation et y apporter la dimension du genre », a déclaré Dr Joséphine Odera, Directrice Régionale pour l'entité des Nations Unies pour l'Égalité des sexes et l'Autonomisation des femmes (ONU Femmes).

Cette initiative découle du Plan d'action régional pour la mise en œuvre des résolutions 1325 et 1820 du Conseil de Sécurité des Nations Unies en Afrique de l'Ouest. L'une des ambitions du Plan d'action régional est de préparer un certain nombre de femmes médiatrices de haut niveau issues de la société civile à intervenir efficacement dans la résolution des conflits dans la sous-région.

Dr Odera a ajouté que « l'ONU Femmes et le Bureau des Nations Unies pour l'Afrique de l'Ouest (UNOWA) continueront à soutenir les efforts visant à s'assurer que les femmes leaders ont les compétences requises pour occuper une place légitime à la table de négociations en faveur de la paix et stabilité ». Elle a plaidé pour un rôle accru des femmes qui ont un rôle clé à jouer dans le domaine de la consolidation de la paix dans la sous-région.

Said Djinnit, Représentant du Secrétaire général des Nations Unies pour l'Afrique de l'Ouest s'est fait l'écho du message du Secrétaire général (SG) des Nations Unies à propos des résolutions 1325 et 1820 du Conseil de Sécurité et a affirmé qu'« une paix durable nécessite la pleine participation des femmes. Leurs perspectives, leur leadership et leur représentation équitable sont indispensables dans notre combat pour la paix ». Il a réitéré la détermination du Bureau des Nations Unies pour l'Afrique de l'Ouest (UNOWA) à rester mobilisé dans son combat pour les femmes en soutien aux efforts des organisations régionales en faveur de la paix et de la stabilité.

Les participantes issues de 16 pays dans la région de la CEDEAO étaient rassemblées aux côtés des experts du Bureau des Nations Unies pour l'Afrique de l'Ouest (UNOWA), le Réseau Ouest-africain sur la Paix (WANEP), le Réseau Paix et Sécurité pour les Femmes de l'espace CEDEAO (REPSFECO), Swisspeace et l'Entité des Nations Unies sur l'égalité des sexes et autonomisation des femmes, ONU-Femmes

Contacts:

Marie Pierre Raky Chaupin

TRUST FUND and EVAW coordinator -

UN WOMEN- United Nations Entity for Gender Equality and Women's Empowerment

West Africa Sub Regional Office
Dakar Senegal
Email: mariepierre.raky.chaupin@unwomen.org
Tel Office +221 33 869 9972

Peter R SAMPSON

Head of Mediation Support /advisor
United Nations Office for West Africa (UNOWA)
Dakar, Senegal
Tel Office+22133 869 85 82 (landline)
Email: sampsonp@un.org

Media and Press

Mariam Tendou KAMARA

Regional Communication Officer
UN WOMEN, United Nations Entity for Gender Equality and Women's Empowerment
West Africa Sub regional Office,
Dakar, Senegal
Email : Mariam.kamara@unwomen.org
Tel Office: 221 33 869 9978

Laurence Gérard,

Public Information
United Nations Office for West Africa (UNOWA)
Dakar - Senegal
Tel Office: +221 33.869.8560 –
E-mail: gerardl@un.org –

Blogsite: www.unwomenwestafrica.blog.com

Website: www.unwomen.org
www.unowa.unmissions.org

PRESS RELEASE

For immediate release

Increasing the participation of women in conflict resolution in West Africa

Dakar, 7 October 2011 – The second session of the Regional Training Series on Mediation for 32 Women Leaders from Civil Society in West Africa ended on Friday. The three-fold training is designed to strengthen the capacities of women Economic Community of West African States (ECOWAS) member countries in techniques of mediation, advocacy, negotiation and implementation of Peace agreements.

"This training aims at sharpening the knowledge and skills of the participants for them to increasingly participate to mediation processes bringing the gender dimension," said Dr. Josephine Odera, Regional Director of the United Nations entity for Gender Equality and Women's Empowerment (UN Women).

This initiative derives from the Regional Action Plan for the implementation in West Africa in accordance with the United Nations Security Council resolutions 1325 and 1820. One of the aims of the Regional Action Plan is to further empower a number of high-level women mediators from civil society to intervene effectively in conflict resolution in the sub-region.

Dr. Odera stated that UN Women and the United Nations Office for West Africa (UNOWA) will continue to support efforts to ensure that women leaders are adequately skilled to occupy a legitimate place at the negotiating table for peace and stability." She called for an increased participation of women in the consolidation of peace in the sub-region as they have a key role to play.

Said Djinnit, Special Representative of the Secretary General for West Africa echoed the message of the United Nations Secretary General (SG) on Security Council resolutions 1325 and 1820 stating that "sustainable peace is possible only with women's full participation. Their perspectives, their leadership, and their daily, equal presence wherever we seek to make and keep the peace." He reiterated the determination of the United Nations Office for West Africa (UNOWA) to remain mobilized for women participation in support to the efforts of regional organizations in favor of peace and security.

Participants from 16 ECOWAS member countries gathered with experts from the United Nations Office for West Africa (UNOWA), the West African Network on Peace (WANEP), the Peace Network and Security for Women in the ECOWAS (REPSFECO), Swisspeace and the UN Entity for Gender equality and Women's Empowerment (UN Women).

Contacts:

Marie Pierre Raky Chaupin
TRUST FUND and ERAW coordinator –

UN WOMEN- United Nations Entity for Gender Equality and Women's Empowerment
West Africa Sub Regional Office
Dakar Senegal
Email: mariepierre.raky.chaupin@unwomen.org
Tel Office +221 33 869 9972

Peter R SAMPSON

Head of Mediation Support /advisor
United Nations Office for West Africa (UNOWA)
Dakar, Senegal
Tel Office+22133 869 85 82 (landline)
Email: sampsonp@un.org

Media and Press

Mariam Tendou KAMARA

Regional Communication Officer
UN WOMEN, United Nations Entity for Gender Equality and Women's Empowerment
West Africa Sub regional Office,
Dakar, Senegal
Email : Mariam.kamara@unwomen.org
Tel Office: 221 33 869 9978

Laurence Gérard,

Public Information
United Nations Office for West Africa (UNOWA)
Dakar - Senegal
Tel Office: +221 33.869.8560 –
E-mail: gerardl@un.org –

Blogsite: www.unwomenwestafrica.blog.com
Website: www.unwomen.org
www.unowa.unmissions.org